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پی گیری بانک مرکزی برای ایجاد یک 
کانال ارزی

وزیر اقتصاد با بیان اینکه دولت در کسب درآمد خود هیچ 
چشــم انداز یا انتظاری از اینکه با افزایش نرخ ارز درآمد 
بیشتری کسب کند، طبق لایحه بودجه ندارد، گفت: بانک 
مرکزی در حال پی گیری اســت تا از طریق یک کانال 
داخلی به صورت موثر کار اطلاع رسانی را انجام دهد. سید 
احسان خاندوزی وزیر اقتصاد و دارایی در جمع خبرنگاران 
و در پاسخ به ســوالی در خصوص سیاست ارزی دولت 
در لایحه بودجه گفت: فرضیه ســازمان برنامه و بودجه 
این اســت که براساس نرخ ارز در بودجه مجموع درآمد 
و هزینه دولت را تامین کند. در نتیجه دولت در کســب 
درآمد خود هیچ چشــم انداز یا انتظار و امیدواری مبنی 
براینکه با افزایش نرخ ارز درآمد بیشتری کسب کند، طبق 
لایحه بودجه ندارد.وی در مورد برخی کانال ها که گفته 
شد بر روی نرخ ارز اثر گذار هستند گفت: مثال زده شد 
که کانال هایی هســتند که یکی از آنها در خارج کشور 
قرار دارد. این موضوع در دستور کار بانک مرکزی است 
تــا از طریق یک کانال داخلی به صورت موثر کار اطلاع 
رســانی را انجام دهد.خاندوزی در مورد حذف شــرایط 
خــاص مدیران دولتی برای دریافت مجوز حســابداری 
رسمی بدون آزمون گفت: یکی از مسائلی که افراد اعلام 
می کردند و به عنوان امضای طلایی در آیین نامه جامعه 
حسابداران وجود داشت، مربوط به امکان دریافت مجوز 
برای افرادی بود که ده ســال سابقه کار دولتی داشتند. 
این موضوع حذف شــد و قرار است تا این دسته نیز در 
آزمون شرکت کنند. دولت اصلاحات را از درون خود آغاز 
کرده است.وی در خصوص عدم همکاری برخی کانون ها 
نظیر کانون وکلا گفت: در حوزه کانون وکلا نیز امیدوار 
هستیم با هماهنگی کمیســیون های نظارتی مجلس، 
کانون ها را مجبور به تمکین از قانون کنیم.وزیر اقتصاد با 
بیان اینکه بخشی از مشکلات مردم مربوط به استعلام ها 
اســت چرا که گاها یک مجوز نیاز به چندین استعلام از 
دستگاه های مختلف دارد، گفت: 168 استعلام امروز در 
هیئت مقررات زدایی وارد درگاه ملی مجوزها شد. به این 
ترتیب بخش زیادی از رفت و آمدها کاهش پیدا خواهد 
کرد. استعلام هایی که پایه قانونی دارند حذف نخواهند 
شد اما مقرراتی که به عنوان مانع شناسایی شدند ظرف 
روزهای آینده به هیئت دولت ارسال خواهد شد. 20 مورد 
نیز مربوط به مجلس اســت که ظرف سه روز آینده به 

مجلس ارسال می شود.

دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی :
 نهاده های تولید لوازم خانگی 

متوسط ۳0 درصد گران شده است
دبیــر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران با بیان اینکه 
نهاده های تولید لوازم خانگی متوســط ۳0 درصد گران 
شده، گفت: در شرایطی که نرخ ارز ساعتی تغییر می کند، 
صدور مجوز افزایش قیمت ماه ها طول می کشد.به گزارش 
ایســنا، اخیرا امید قالیباف، ســخنگوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفته بــود که از تیرماه تاکنون مجوزی 
برای افزایش قیمت لوازم خانگی صادر نشــده و در حال 
حاضر نیز مواد اولیه این صنعت افزایش نیافته است. بیشتر 
صنایع تولیدکننده لوازم خانگی، لوازم خط تولیدشان را 
برای پنج ماه آینده با نــرخ ارز قبلی خریدند و بنابراین 
نیازی به افزایش قیمت وجود ندارد. اما اگر تولیدکننده ای 
افزایش هزینه داشــته باشد، طبق روال قبل می تواند آن 
را به سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
ارائه کند تا مورد بررسی قرار گیرد.اما روز گذشته رئیس 
اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی از افزایش قیمت 10 تا 
1۵ درصدی برخی از شرکت های لوازم خانگی خبر داد 
و گفت که پی گیری ها نشــان می دهد مجوزی برای این 
افزایش قیمت صادر نشده است. برای بررسی بیشتر این 
موضوع، نظر تولیدکنندگان را نیز جویا شدیم.در این رابطه 
عباس هاشمی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه در حال 
حاضر واحدهای تولیدی در شرایط فعلی گردش نقدینگی 
توان اینکه مواد اولیه خود را برای ماه های بعد تهیه کنند 
ندارند، اظهار کرد: در ماه های اخیر تخصیص ارز با تاخیر 
انجام شــده اســت. همچنین جداول مربوط به افزایش 
قیمت نهاده های تولید موجود است که بر اساس آن قیمت 
مواد اولیه بین چهار تا 2۹1 درصد افزایش یافته اســت. 
کم ترین افزایش قیمت مربوط به نایلون و بیشترین مربوط 
به مواد EPS اســت.وی با بیان اینکه در مجموع قیمت 
مواد اولیه لوازم خانگی به طور متوسط ۳0 درصد نسبت 
به سال قبل افزایش یافته، گفت: البته این نرخ بدون در 
نظر گرفتن افزایش نرخ ارز است. نرخ ارز نیمایی 2۵ و نرخ 
ارز آزاد حدود ۵0 درصد افزایش داشته است. همچنین 
برخی واحدها فارغ از افزایش قانونی دستمزد، برای کمک 
به معیشت پرسنل خود، افزایش بیشتری اعمال کرده اند. 
اما سازمان حمایت این موارد را نمی بیند.هاشمی در پاسخ 
به اینکه آیا تولیدکنندگان درخواست افزایش قیمت به 
سازمان حمایت ارائه کرده اند؟ تصریح کرد: گوش شنوایی 
وجود ندارد. درخواست ها وارد سیکل چند ماهه می شود تا 
از ستاد تنظیم بازار دستور بگیرد. واحدها وقتی می بینند 
درخواســت افزایش قیمت به نتیجه نمی رسد و از طرف 
دیگر قیمت مواد اولیه و سایر هزینه ها در حال گران شدن 
است یا باید کالا را گران کند، یا نیروی انسانی تعدیل کند 
یا شــاهد کمبود کالا در بازار باشیم و به تبع آن قاچاق 
افزایش پیدا کند.وی با بیان اینکه پیشنهاد بخش تولید 
مکانیزم عرضه و تقاضا است، گفت: اگر به دلیل مشکلات 
معیشتی امکان اجرای این روش وجود ندارد، حداقل باید 
نظارت پیشینی به پسینی تبدیل شود که یعنی هر زمان 
واحدها تخلفی داشتند به آن رسیدگی شود. اما در شرایط 
فعلی به تولیدکننده اجازه داده نمی شود که قیمت تمام 
شده را در نظر بگیرد و مدام به فرآیند قیمت گذاری اضافه 
می شود. برای مثال در حال حاضر تولیدکنندگان ابتدا باید 
درخواست افزایش قیمت خود را به دفاتر تخصصی وزارت 
صمت ارائه کنند تا بعد از بررسی به سازمان حمایت ارسال 
و دوباره در آنجا بررســی شود و بعد به ستاد تنظیم بازار 

ارسال و مجددا بررسی و تصمیم گیری شود. 

خبر

امکان افتتاح حساب وکالتی جهت 
معاملات بورس کالا در بانک سینا 

بانک ســینا امکان افتتاح حســاب وکالتی جهت انجام 
معاملات بورس کالا را برای مشتریان و فعالان این حوزه 
فراهم کرد. به گزارش روابط عمومی بانک سینا، با توجه 
به توسعه فعالیت های بورس کالا و استفاده از ظرفیت های 
بازار سرمایه در راستای توسعه کسب وکار، این بانک به 
عنوان یکی از بانک های عامل ایــن بازار، موفق به اخذ 
مجوز مشــارکت و تسویه معاملات در بورس شده است.

مشتریان حقیقی و حقوقی بانک سینا برای بهره مندی از 
خدمات مزبور می توانند با دریافت کدبورسی از کارگزاری 
عامل و افتتاح حساب وکالتی در تمامی شعب بانک، در 

معاملات بورس کالا و تسویه عملیات مالی فعالیت کنند.

 حمایت بانک ایران زمین
 از آسایشگاه کهریزک

بانک ایران زمین در  راستای اجرای مسئولیت اجتماعی 
ســازمانی خود و تکریم قشر آســیب پذیر، از آسایشگاه 
خیریه کهریزک اســتان البرز حمایــت کرد.به گزارش 
روابط عمومی؛ عبدالمجید پورســعید مدیرعامل بانک 
ایران زمین حمایــت از بخش نیازمند جامعه را ضروری 
دانست و گفت: بانک ها به عنوان فعالان اقتصادی در خط 
مقدم اقتصاد کشور، باید علاوه به ارائه خدمات و سرویس 
های با کیفیت به مشتریان خود، در بخش های مختلف 
مسئولیت اجتماعی و حمایتی گام بردارند و در جهت رفع 
نیازهای جامعه کوشا باشند.به درخواست آسایشگاه خیریه 
کهریزک استان البرز تعدادی تخت بستری کودکان معلول 
توسط بانک ایران زمین خریداری و به آسایشگاه اهدا شد.

 ارائه خدمات تلفنبانک تجارت 
در بستر 1۵۵4

 بانک تجارت در راستای کاهش هزینه ها، ارتقاء سطح 
امنیت و افزایش رضایت مشتریان، امکان ارائه خدمات 
تلفنبانک را در بستر مرکز ارتباط مشتریان خود )1۵۵۴( 
فراهم کرد.به گزارش اداره روابط عمومی و ارتقاء سرمایه 
اجتماعی بانک تجارت، مشتریان این بانک در تهران و 
شهرستان ها از این پس می توانند با شماره گیری عدد 
1۵۵۴ ) مرکز ارتباط مشتریان بانک تجارت( و انتخاب 
کلید »1« از خدمات تلفنبانک تجارت بهره مند شوند.این 
خدمت جدید در شرایطی فراهم شده که ارائه خدمات 
تلفنبانک تجارت به مشــتریان بانک در شهرستان ها 
پیــش از این به صورت غیرمتمرکز و از طریق شــماره 
تلفن اختصاصی برای هر استان امکان پذیر بود.بنابر این 
گزارش شماره 812۷۷ نیز همچنان برای ارائه خدمات 

تلفنبانک به مشتریان بانک تجارت در دسترس است.

انتشار گواهی سپرده دو ساله خزانه 
زرین سپهر بانک صادرات ایران

 گواهی ســپرده دو ساله سکه طلای خزانه زرین سپهر 
بانک صادرات ایران با نماد »سکه0۳10پ0۴« در بورس 
کالا گشایش یافت.به گزارش روابط عمومی بانک صادرات 
ایران، گواهی ســپرده سکه خزانه زرین سپهر این بانک 
با نام »تمام ســکه طرح جدید 0۳10 صادرات« و نماد 
»ســکه0۳10پ0۴« از روز شنبه 2۴ دی ماه در بورس 
کالا گشــایش یافته و آماده انجام معامله است.بر اساس 
اطلاعیه اعلام شده، کالای قابل پذیرش در خزانه، سکه 
طلای تمام بهار آزادی طرح جدید تصویر امام )ره( با وزن 
8.1۳۳ گرم و عیار ۹00 در هزار، ضرب سال 1۳86 است.

بانک و بیمه

همدلــی|  در روزهــای پایانــی دی مــاه، 
گمانه زنی ها درباره سرنوشت دستمزد 1۴02 
کارگران افزایش یافته است. این احتمال وجود 
دارد که فشــار دولت در نشست شورای عالی 
کار در جهــت افزایش مزد بــه میزان حداقل 
حقوق کارمندان باشد. قرار بر این بود جلسات 
کمیته دستمزد طبق روال سال های قبل زودتر 
و قبل از پایان دی ماه آغاز شــود، اما امســال 
تاخیر زیادی داشــته است. این در حالی است 
که نمایندگان کارگــری می گویند وزارت کار 
در تابستان امسال نامه ای با محتوای »معرفی 
نمایندگان شــرکای اجتماعی« به دست آنها 
رسانده، اما تاکنون خبری از تشکیل جلسات 
پیرامون دســتمزد 1۴02 نشــده است. البته 
خبرهایی که به تازگی منتشر شده، نشان از این 
دارد که احتمالا نشست بعدی شورای عالی کار 
بین روزهای بیست و هشتم تا سی ام دی ماه 
برگزار شود. تنها چند روز قبل از برگزاری هم 
دعوت نامه برای نمایندگان کارگری فرستاده 
می شود. آن گونه که نمایندگان جامعه کارگری 
می گویند در آخرین نشست شورای عالی کار 
قرار بر این است که دستمزد اولین موضوع مورد 
بررسی در جلسه پیش رو باشد. ظاهرا وزیر کار 
نیز با این خواسته آنها موافقت کرده است. اما 
آنچه بیــش از همه برای جامعه کارگری مهم 
است این است که دو مولفه یعنی تورم و سبد 
معیشت ملاک تعیین دستمزد 1۴02 کارگران 

باشد.
 وزیر کار درباره دستمزد کارگران چه 

می گوید؟
بنا بر آخرین اطلاعات منتشــر شده، وزیر کار 
با این موضوع که محوریت جلسه آتی شورای 
عالی کار مبحث دستمزد باشد، موافقت کرده 
است. صولت مرتضوی اخیرا هم خبر داده بود 
که »کارگروه های تخصصی تعیین حداقل مزد 
کارگران برای ســال آینده به زودی تشــکیل 
می شــود و تا پایان ســال حداقل دســتمزد 

کارگران تعیین خواهد شد.«
 تعیین مزد بر اســاس دو مولفه تورم و 

سبد معیشت
تاکید جامعه کارگــری بر تعیین حداقل مزد 
بر اساس دو مولفه تورم و سبد معیشت است. 
براساس آخرین گفته فرامرز توفیقی- رئیس 
کمیته دستمزد- رقم ســبد معیشت به 18 
میلیون و 2۹0 هزار تومان رســیده است! این 
در حالی اســت که حداقل حقوق کارگران در 
سال جاری حدود چهار میلیون تومان تعیین 
شده بود. توفیقی با زبان کنایه نیز اشاره کرده 
بود که در چنین وضعیتــی کارگران ناتوان از 
خرید یک کیلو مرغ هستند. با اینحال، با شروع 
زمزمه های مربوط به سرنوشــت دستمزد در 
سال آینده، اظهاراتی نیز درباره مزد منطقه ای 
به مانند سال های قبل به گوش رسید که طبق 
اطلاعاتی که تجارت نیوز منتشر کرده، شورای 
عالی کار در سال قبل در مورد مزد منطقه ای به 

نتیجه نرسید که بتواند فرمول جدیدی در این 
باره تعیین کند. فعالان کارگری نیز می گویند 
هم اکنون مزد ملی بر مــزد منطقه ای یا مزد 
صنعت اولویت دارد. در عین حال، اگر بتوانیم 
مزد را به معیشت ملی نزدیک کنیم، سپس این 
امکان به وجود می آید که برای مناطق و صنایع 
مختلف مزدهایی فراتر از مزد ملی تعریف شود.

با تعیین حقوق هفت میلیون تومانی در بودجه 
1۴02، گمانه زنی ها درباره سرنوشت دستمزد 
کارگران نیز افزایش یافته است. عده ای به این 
نکته اشاره می کنند که با توجه به کف حقوق 
کارمندان، احتمالا مزد نیــز از این رقم فراتر 
نخواهد رفت. فعالان کارگری نیز بر این باورند 
که احتمالا فشــار دولت در جلســات شورای 
عالــی کار افزایش پیدا می کند تا حداقل مزد 
به حداقل حقوق کارمندان نزدیک شود. دیروز 
نیز نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس از 
احتمال افزایش 20 درصدی دستمزد کارگران 

خبر داده است.
اما جامعه کارگری می گویند دولت و نماینده 
کارفرمایان هر ساله در مذاکرات مزدی تورم را 
بهانه قرار می دهند تا از افزایش حداقل مزد فرار 
کنند. این در حالی است که به اعتقاد آنها این 
که مزد تورم زا باشد در اقتصاد ایران جایی ندارد، 

چرا که مزد مولود تورم است نه مولد آن.
 سفره کارگران کوچک و   می شود

در حالی نگرانی جامعه کارگری از میزان حداقل 
مزد کارگران در روزهای پایانی دی ماه افزایش 
یافته اســت که هزینه های دولــت در بودجه 
1۴02 به میزان ۴0 درصد بالا رفته اســت و 
این احتمال را تقویت کرده که احتمالا دولت 
برای پوشــش هزینه های خود به سراغ بانک 
مرکزی خواهد رفت که اگر پاســخ فرزین به 
خواسته رئیســی مثبت باشــد؛ تورم بیشتر 
در انتظــار اقتصاد ایران خواهــد بود. هرچند 
دولتمردان ادعا می کنند آنها نیز از تورم ناراحت 
هستند اما پیش بینی آنها نشانگر روند کاهشی 

این شــاخص اقتصادی است، با این حال آنچه 
واقعیات اقتصادی ایران نشان می دهد و آنچه 
نهادهای بین المللی از چشم انداز اقتصاد ایران 
ترســیم می کنند، کماکان تورم به عنوان درد 
مزمن اقتصاد کشــور و بالای ۵0 درصد باقی 
خواهد ماند و این ســفره مردم است که شاید 

دیگر در سال آینده چیزی از آن باقی نماند.
یک کارشــناس بازار کار می گوید: »من فکر 
می کنم پیشنهاد افزایش 20 درصدی حقوق 
کارمندان در بودجه حتما تغییر خواهد کرد«. 
حمید حاج اسماعیلی در گفت وگو با خبرآنلاین 
می افزاید: »دولت باید با تجربه ای که از ســال 
گذشته داشته، انعطاف لازم را نشان دهد و در 
عین حال، رجوع کند به مســاله کارشناسی و 
حضــور افرادی که صاحب نظر هســتند و در 
این خصوص حق تعییــن و رای لازم را برای 
تعیین دستمزد دارند«. این کارشناس بازار کار 
می گوید: »در حوزه کارمندی حتما باید خط 
فقــر را در نظر بگیریم؛ خط فقری که رقم آن 
طی روزهای گذشته توسط وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی برای شهرهای بزرگی مثل تهران 
حدود 1۵ میلیون تومان اعلام شده است. این 
در شــرایطی است که ما همچنان شاهد روند 
افزایشــی تورم در روزها و ماه های پایانی سال 
خواهیم بود و در عین حال، افزایش نرخ تورم را 

برای سال آینده خواهیم داشت«. 
حاج اســماعیلی با بیان این کــه به طور قطع 
رقم 20 درصد برای سقف افزایش دستمزدها 
کفایت لازم را نمی کند، می افزاید: »در خصوص 
کارگــران هم من فکر می کنم که این موضوع 
باید در جلسات شورای عالی کار مطرح شود، 
چون دولت با هدف گــذاری ای که در بودجه 
دارد، رویکرد خود را در خصوص میزان افزایش 
دســتمزدها در کشور نشان می دهد و به طور 
قطع باید به نظرات کارشناسی و دیدگاه های 
دیگــر شــرکای اجتماعی مثــل کارگران و 

کارفرمایان هم توجه کند«. 

وی عنوان می کند: »پیش بینی من این است 
که امســال چالش دستمزد نســبت به سال 
گذشته خیلی پررنگ تر و برجسته تر خواهد بود 
و ما راهی نداریم جز این که نرخ تورم رسمی را 
اعمال کنیم که الان بالای ۴0 درصد اســت و 
در عین حال، به خط فقر توجه داشته باشیم«. 
این کارشناس بازار کار تصریح می کند: »خط 
فقر براســاس گزارش وزارت رفاه، رقمی بالای 
1۵ میلیون تومان اســت و براســاس نظرات 
کارشناســی که خارج از سازمان ها و نهادهای 
دولتی رقمی در حدود 20 میلیون تومان است. 
من فکر می کنم ما حداقل دستمزد را هم برای 
کارمندان و هم برای کارگران باید حداقل 10 

میلیون تومان تعیین کنیم«. 
حاج اسماعیلی خاطرنشان می کند: »این رقم به 
نظر من حداقل اســت و کم تر از این به نظرم 
مشکلات بیشتری را کشور ایجاد خواهد کرد. 
در عیــن حال، باید تلاش کنیــم که مزایای 
جانبی را هم برای کارمنــدان و هم کارگران 
تعریف کنیم. اگر این اتفاق نیفتد، به طور قطع با 
روند افزایشی که تورم خواهد داشت، مشکلات 

سال آینده نسبت به امسال بیشتر می شود«. 
وی در عیــن حال با بیان این که تلاش دولت 
برای عدم افزایش منطقی دستمزدها محکوم به 
شکست است، می گوید: »رقم ۷ میلیون تومان 
به عنــوان حداقل حقوق کارمندان در ســال 
1۴02 به هیچ وجه با شــرایط اقتصادی، خط 
فقر و نرخ تورم در کشور همخوانی ندارد. دولت 
نباید تجربه شکست خورده سال گذشته را در 
پیشنهاد دستمزد حقوق بگیران در لایحه بودجه 

مجددا تکرار کند«. 
این کارشــناس بازار کار عنــوان می کند: »تا 
مادامی که نرخ تورم افزایشی است تنها راهکار 
جبران تورم افزایش نقدی دستمزدها خواهد 
بود. کارگــران باید برای مقابله با ســناریوی 
تحمیلی دولت در خصوص تعیین دستمزد در 

شورای عالی کار آماده شوند«. 

در روزگاری که تورم در فاز صعودی قرار گرفته، پروسه دستمزد طولانی تر شده است 
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اگر چاره نشود، شرایط سال آینده سخت تر است

لزوم متنوع سازی سبد انرژی در ایران
مدیرعامل ســابق شــرکت ملی گاز ایران گفت: باید از هم اکنون برای متنوع سازی سبد سوخت، توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر، سرمایه گذاری، مدیریت، افزایش تولید پایدار و بهینه سازی مصرف انرژی اقداماتی 
انجام شــود در غیر این صورت ســال آینده شرایط سخت تری را تجربه خواهیم کرد.حمید رضا عراقی در 
گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه برای حل مشکل فعلی در صنعت گاز در کوتاه مدت چاره ای جز صرفه جویی 
نیست، اظهار کرد: برای درازمدت راهکارهای مختلفی وجود دارد، دولت باید تصمیمات جدی برای گاز بگیرد، 
سال آینده نیز شرایط بهتر از این نخواهد بود، در پارس جنوبی، مخازن پالایشگاه ها و میادین باید وضعیت 
فعلی را از نظر حجم گاز تثبیت کنند که این مساله نیازمند سرمایه گذاری، تکنولوژی و مدیریت است.وی 
افزود: به جز این مساله باید مخازن و میادین جدید اکتشاف شود که این موضوع نیز نیازمند سرمایه گذاری 
و تکنولوژی است، از طرف دیگر باید جدی بحث بهینه سازی مصرف سوخت در تمام ابعاد اعم از صنایع، 
نیروگاه ها، خانگی و تجاری و قوانین موجود مورد توجه قرار بگیرد، همچنین باید به تنوع سازی سبد سوخت 
نیز توجه شود.مدیرعامل سابق شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه زمانی گاز مایع داشتیم که به دلیل مخازن 
و میادین جدید از جمله پارس جنوبی به گاز طبیعی تبدیل شد، ادامه داد: این برداشت اشتباه به وجود آمد 
که باتوجه به این حجم گازی که در ایران وجود دارد فقط باید گازرسانی انجام شود. عراقی با تاکید بر اینکه 
قوانینی که در ارتباط با بهینه سازی وجود داشت نیز چندان در گذشته مورد توجه قرار نگرفته است، گفت: 

سال 1۳۹۹  شورای عالی انرژی دستورالعملی را ابلاغ کرد که در آن به ناترازی گاز اشاره شده بود.
 قوانین، فرهنگ و قیمت سه عامل موثر در حل شرایط موجود

وی اظهار کرد: پیشنهاد می کنم آن چیزی را که شورای عالی انرژی مصوب کرده مورد توجه قرار بگیرد، 
دبیرخانه فعالی زیرنظر معاون رئیس جمهور تشکیل شود و این مواردی که در ارتباط با انرژی مطرح 
است را پی گیری کند، علاوه بر این ما برای حل ناترازی گاز به چند موضوع باید توجه کنیم، موضوع 
اول بحث قوانین است که به نظرم به اندازه کافی در ایران قانون مدون شده اما در ارتباط با اجرا اقدام 
کافی صورت نگرفته است.مدیرعامل سابق شرکت ملی گاز ایران ادامه داد: موضوع دیگر بحث فرهنگ 
است؛ در کشورهای اروپایی به موضوع مصرف بهینه انرژی توجه جدی می شود، خانه ای که یک اروپایی 
خریداری می کند بر مبنای انرژی قیمت گذاری شده یعنی متخصصان این حوزه پرت انرژی را قبل از 
فروش خانه ارزیابی می کنند، موضوعی که در ایران به آن توجه نمی شود و علی رغم اینکه قوانین در 
این حوزه وجود دارد اما عملا در حوزه اجرا غفلت صورت می گیرد.عراقی با اشاره به اهمیت بحث قیمت 
گذاری در حل شرایط فعلی گفت: اگر تورم این میزان نبود به راحتی می توانستیم قیمت ها را تعیین 
کنیم، در مجلس ششم تصویب شد که قیمت ها هر سال 20 درصد افزایش پیدا کند و در طول پنج 
سال قیمت ها به فوب خلیج فارس برسد اما عملا در مجلس هفتم تثبیت قیمت ها را اعلام کردند، در 
شرایط فعلی نیز امکان افزایش قیمت وجود ندارد اما قیمت یک شاخص تاثیرگذار در این بخش است.

 افزایش تولید با افزایش مصرف همخوانی ندارد
وی با بیان اینکه اگر انرژی قیمت داشته باشد تکنولوژی نیز مطرح می شود، گفت: راه حل های مختلف 
برای حل شرایط موجود وجود دارد، به جد باید راه حل پیدا کنند وگرنه به نظر من امسال سال خوبی 
اســت ولی از سال های آینده اگر با همین روند پیش برویم، سال بعد مجدد مشکل خواهیم داشت، 
تولید بیشتر خوب است اما تولید بیشتر با این حجم مصرف پاسخگو نیست.به گفته مدیرعامل سابق 
شرکت ملی گاز ایران باید روی بهینه سازی مصرف اقدامات متعددی صورت بگیرد، همچنین باید روی 
تکنولوژی ها و انرژی های تجدیدپذیر سرمایه گذاری شود، قرار نیست همه نیروگاه ها سوخت مصرف 

کنند باید به سمت انرژی های تجدیدپذیر نیز حرکت کنیم.


